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STUDIUL 7

STUDIUL 7 – PROBLEMA CONFLICTELOR

Viaţa este compusă din relaţii: cu familia, cu vecinii, cu prietenii, cu colegii. Cine nu ştie să 
se  relaţioneze  este  imposibil  să  fie  fericit.  Îţi  spun  un  lucru,  dacă  am  rezolva  problemele  de 
relaţionare, cred că problemele noastre ar fi rezolvate. În acest studiu vedem cum se relaţionează o 
persoană înţeleaptă. Vom începe cu felul cum înfruntăm problemele altora.

Proverbe 17:9 „9Cine acoperă o greşeală, caută dragostea, dar cine o pomeneşte mereu în 
vorbirile lui, dezbină pe prieteni.”

Potrivit  cu aceste cuvinte,  cel  mai  potrivit  mod de a evita conflicte  şi de a cultiva relaţii 
sănătoase  este  să  „ignori”  dacă  putem  să  zicem  aşa  greşelile  celorlalţi,  să  ierţi  ce  fac  ei,  ne 
pomenind greşelile lor. Cred că elementul principal de aici este bârfa. Bârfele distrug mai multe 
vieţi decât îţi poţi imagina, problema este că toţi ne dorim ca lumea să fie exact cum dorim noi, am 
vrea ca oamenii să meargă într-un ritm pe care să îl impunem noi, iar când nu se întâmplă asta ne 
simţim rău, dar există o Lege a vieţii: dacă dorim ca ceilalţi să ne accepte aşa cum suntem, de ce nu 
îi acceptăm şi noi pe ei aşa cum sunt?

Proverbe  19:11 „11Înţelepciunea  face  pe  om răbdător,  şi  este  o  cinste  pentru  el  să  uite  
greşelile.”

Dragul meu, nimeni nu este aşa de nebun să reacţioneze rău, când este tratat bine; dragostea 
şi  generozitatea generează aceleaşi  sentimente” - 11Înţelepciunea face pe om răbdător,  şi este o  
cinste pentru el să uite greşelile. –

Tatăl meu avea o frază ce nu o voi uita niciodată. El zicea: „dacă ce îmi vei spune va schimba 
lucrurile spune, dacă nu, taci!” Să nu înţelegem că dacă nu vorbim de păcatul cuiva nu înseamnă că 
ascundem păcatul lui; nici nu se înţelege să taci când vezi că o persoană abuzează de o alta. Într-o 
ocazie, am cunoscut o doamnă care era victima soţului ei, însă ea credea că dacă va păstra tăcere în 
faţa bisericii,  nefăcând cunoscut ce se întâmplă la ei în casă, în acest mod îl proteja pe soţul ei 
păstrând tăcerea. Textul nu vorbeşte despre asta, el se referă la obiceiul de a vorbi despre greşelile 
altuia.  Chiar  şi  atunci  când este  cazul  să  ne confruntăm cu  păcatul,  Biblia  ne  arată  paşii  care 
trebuiesc parcurşi.  Vorbeşti singur cu acea persoană şi apoi vin următorii paşi. Adevărul este că 
dacă suntem în comuniune cu Hristos, vom vedea pe ceilalţi ca fii şi fiice ale lui Dumnezeu, le vom 
trata cu dragoste şi cu milă fără să fie nevoie să închidem ochii atunci când trebuie să le corectăm.

În a doua parte a studiului se accentuează ideea de a amesteca dragostea cu dreptatea. Pentru 
noi dragostea şi dreptatea sunt două lucruri diferite, dar în conceptul biblic, dragostea şi dreptatea 
vin de la Dumnezeu, adică Dumnezeu este şi dragoste şi dreptate, deci, nu putem să le separăm una 
de cealaltă; să ai dragoste faţă de o persoană înseamnă că în acelaşi timp eşti şi drept faţă de ea, 
adevărata dragoste nu este oarbă în faţa greşelilor oamenilor mai ales când se poate schimba situaţia 
lucrurilor.

Proverbe 17:10 „10O mustrare pătrunde mai mult pe omul priceput, decât o sută de lovituri  
pe cel nebun.”

O mustrare înseamnă o avertizare, un reproş, iar asta face parte din dragoste; unii părinţi uită 
de asta, confund dragostea cu permisivitatea, pentru că mai târziu să plângă pentru tot restul vieţi 
pentru că nu au reacţionat cum trebuia la timpul potrivit când copii erau mici.
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Acum câteva zile am vorbit cu o pereche care se separau, ea a tăcut timp de mai mulţi ani în 
faţa greşelilor soţului, până ce într-o zi nu a mai putut răbda şi i-a zis totul într-o formă greşită. 
Când am întrebat-o de ce nu a zis nimic timp de atâţia ani, mi-a răspuns că nu voia să-şi distrugă 
căsnicia, dar căsnicia lor era deja distrusă.

Sfatul lui Solomon este că dacă este nevoie să zici ceva, spune-o, cu dragoste, dar spune-o. 
Biblia ne relatează un caz unde o femeie este prinsă în adulter şi adusă în faţa lui Isus. Isus i-a zis 
„Eu nu te condamn”, aceste cuvinte exprimă dragoste, dar, după aceea i-a zis: „du-te şi nu mai 
păcătui”, aceste cuvinte exprimă dreptatea. Dreptatea şi dragostea erau împreună amestecate într-o 
formă impresionantă în viaţa şi misiunea lui Hristos. 

Să vorbim iarăşi de puterea cuvântului, aceasta este partea a treia. În capitolul 18 din proverbe 
vorbeşte de mai multe lucruri dar în mod special de puterea cuvântului.  Cuvintele sunt expresia 
gândurilor şi al sentimentelor şi au o putere enormă, atât pentru a construi cât şi pentru a distruge pe 
ceilalţi. De cele mai multe ori nu măsurăm impactul pe care îl poate avea un cuvânt, zicem lucruri 
fără să gândim, nu ne dăm seama de ce spunem, cu atât mai mult de consecinţele care se generează 
începând de la un cuvânt sau o expresie negativă. Cuvintele noastre pot răni şi ofensa pe ceilalţi, 
afectând  prin  asta  relaţia,  bunăstarea  şi  chiar  convieţuirea.  Acele  momente  de  discuţii  sunt  în 
general momentele în care spunem „prostii”. Aţi măsura cuvintele nu înseamnă să îţi re primezi 
sentimentele, nici de aţi exprima opiniile, toate se pot vorbi în termeni de respect, întotdeauna cu o 
vorbă  amabilă,  iubitoare  şi  liniştită.  Ceea  ce  determină  că  o  critică,  fie  ea  constructivă  sau 
destructivă este cum o zicem, tonul vocii,  cuvintele pe care le folosim şi gesturile care însoţesc 
cuvintele sunt determinante ca ceea ce spunem să aibă sau nu un efect. 

Proverbe 18:4 „Cuvintele gurii unui om sunt ca nişte ape adânci; izvorul înţelepciunii este ca  
un şuvoi care curge într-una.”

Expresia  „ape  adânci”  ilustrează  cât  de  delicat  este  să  zici  ceva,  cuvintele  au  o  forţă 
misterioasă  dar  reală;  cunosc  persoane  care  au rămas  rănite  pentru restul  vieţii  din  cauza  unui 
cuvânt  spus  într-un  moment nepotrivit,  însă,  de  asemeni  cunosc  persoane  a  căror  viaţă  a  fost 
complet  transformată  printr-un  cuvânt  spus  la  timpul  potrivit,  doar  Dumnezeu  ne  poate  da 
înţelepciunea de a folosii  puterea cuvântului  pentru a face bine,  relaţiile  noastre ar fi  mult  mai 
sănătoase dacă am învăţa să folosim cuvintele într-un mod ce construieşte, nu să distrugă.

Vom trece acum la a patra parte a studiului, să citim Proverbe 18,2:

„Nebunului nu-i este de învăţătură, ci vrea să arate ce ştie el.”
Cu alte cuvinte nebunul vorbeşte fără să gândească, ne întoarcem astfel la importanţa de a 

gândi înainte de a vorbi. Succesul unei persoane în relaţiile sociale depinde foarte mult de iscusinţa 
cu care foloseşte cuvântul, de forma înţeleaptă, deci să vorbească controlându-şi emoţiile negative, 
canalizându-le să se simtă bine atât ea cât şi ceilalţi, secretul este să gândeşti, înainte de a vorbi. 
Dacă nu îţi controlezi emoţiile şi te comporţi compulsiv, fără să gândeşti, vei intra în probleme, în 
schimb, dacă îţi controlezi emoţiile şi vorbeşti cu înţelepciune vei creşte în viaţă şi în relaţiile tale. 
Cel care nu controlează arta de exprimare, este condamnat la nefericire şi ce e mult mai grav va fi 
înconjurat în permanenţă de conflicte, ceea ce spunem şi cum o spunem poate avea un puternic 
efect, apropiindu-ne mai mult de persoane sau depărtându-ne mai mult,  o singură frază se poate 
transforma într-o mângâiere sau poate lăsa răni adânci greu de vindecat. În funcţie de cum folosim 
cuvintele, acestea se pot transforma în ferestre deschise sau în ziduri de netrecut. De exemplu critica 
este ceva normal în relaţiile interumane, şi apare zilnic. Să critici este foarte uşor ca şi o reţetă de 
ulei de ricin, foarte uşor de reţetat, dar dificil de băut. Din păcate puţini ştiu să critice în aşa fel încât 
să  obţină  efectul  scontat;  în  loc  să  îmbunătăţească  comportamentul  cuiva,  critica  va  înrăutăţii 
situaţia când este făcută fără dragoste, de o formă neconvenţională. Observând viaţa, îmi dau seama 
că uneori oameni şi femei vorbind aceeaşi limbă nu ne înţelegem. De exemplu fraze ca: tu nu mă 
înţelegi, niciodată nu îmi dai atenţie, tu m-ai provocat, da şi tu anul trecut ai făcut la fel, sunt 
mesaje în care „tu” te concentrezi în cealaltă persoană ceea ce este egal cu a învinovăţii, iar soluţia 
este următoarea: să zici ce simţi în loc de a acuza pe celălalt. Mulţi îşi aleg cu grijă cuvintele când 
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vorbesc cu persoane străine dar,  când vorbesc cu familia,  prietenii  apropiaţii  lor nu au grijă ce 
vorbesc şi sunt needucaţi în forma de a spune lucrurile. Mai spun un lucru, când o persoană este 
nervoasă,  iritată,  este  în  pericolul  de  a  spune  lucruri  neproductive,  ofensive,  dar  dacă  suntem 
capabili să ne controlăm emoţiile vom fi capabili să ne căutăm mai bine cuvintele, anulând ceea ce 
ar fi negativ şi nociv. Toate aceste sfaturi par în aparenţă o simplă teorie, dar, într-adevăr, ceea ce în 
final ne duce la adevărata soluţie nu este altcineva decât Hristos. Când tu Îl cunoşti şi îi deschizi 
inima făcându-L rege al  vieţii  tale  atunci  toate  se schimbă în bine.  Aici  înveţi  să  asculţi  şi  să 
foloseşti mai des lauda şi nu critica, reproşurile vor fi exacte şi juste, cu respect şi blândeţe, înveţi să 
nu  fii  de  acord  fără  să  fi  dezagreabil,  să  ştii  să  mulţumeşti  privilegiilor,  deci  îţi  poţi  exprima 
dezacordul fără ca interlocutorul să îl interpreteze ca un refuz la persoana lui. Toate acestea sunt 
rezultatul a ceea ce poate face Isus în viaţa oamenilor, de aceea sfârşitul discursului este Hristos. 
Când vei învăţa să trăieşti cu Hristos într-o comuniune zilnică, vei vedea cum multe din problemele 
tale vor dispărea uşor. 

Am ajuns la finalul studiului şi vom vorbi despre minciună. În Proverbe 19:

„Martorul mincinos nu rămâne nepedepsit, şi cel ce spune minciuni va pieri”
Iată două consecinţe triste pentru mincinos: va fi pedepsit şi va fi distrus. Cum? Minciuna 

este o lume în care ne ascundem de teamă ca ceilalţi să nu ne cunoască cum suntem în realitate, 
numai că oamenii vin din mâna creatoare a unui Dumnezeu adevărat. Isus a zis: „Eu sunt Calea 
Adevărul şi Viaţa”, deci oamenii au fost creaţi pentru adevăr, omul şi femeia s-au ascuns după ce au 
păcătuit. Înainte de a păcătui viaţa lor era transparentă şi erau fericiţi pe deplin. Astăzi, chiar dacă 
minciuna este în cel mai profund ungher din fiinţa noastră, nici omul şi nici femeia nu pot fi fericiţi 
trăind în minciună sau zicând minciuni. Aceasta este poate cea mai grea dintre pedepsele pentru 
mincinoşi şi anume, lumea lui proprie interioară este distrusă de fanteziile pe care le inventează. 
Minciuna este să gândeşti un lucru şi să faci un altul foarte diferit, este să înşeli cu o imagine ceea 
ce nu eşti, să te ascunzi intenţionat, să zici că ştii când de fapt nu ştii. Dacă este rău să minţi pe 
ceilalţi, mult mai rău este să o faci cu tine însuţi, realitatea este că sunt persoane cărora le place să 
se  mintă,  le  face  să  trăiască  într-o  lume  pe  care  o  inventează,  sunt  persoane  care  conduse  de 
nesiguranţă şi neîncredere în a fi acceptaţi aşa cum sunt, cad în ispita de a minţi doar pentru a da o 
imagine favorabilă. Să minţi e uşor, dar cu riscul de a fi descoperit. Singura soluţie pentru minciună 
este Hristos, de aceea omul înţelept nu minte. Cu cât mai aproape eşti de Adevăr, care este Hristos, 
mai cristalină şi transparentă va fii viaţa ta iar în consecinţă, vei fi mai fericit şi, mai fericite vor fi 
persoanele cu care te relaţionezi zilnic. 

Dumnezeu să te binecuvânteze!
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